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در گفت وگوي »شهروند« با استاندار لرستان بررسي شد 

 زخم بيكاري بر چهره لرستان

سیاس��تمدار  لرس��تان  س��اله   52  اس��تاندار 
خوش برخوردی است و البته واقع بین. تقریبا مشکلات 
اصلی استان لرس��تان را قبول دارد اگرچه درباره برخی 
از آنها ترجیح می دهد چندان صریح نباش��د اما درباره 
مشکل اصلی اس��تان که همانا بیکاری است به خوبی 
تحلیل می کند و خبر می دهد. معتقد اس��ت اس��تان 
لرستان بایس��تی در صدر استان های مرفه کشور باشد 
و خ��ودش می گوید که این باورش تنها از س��ر تعصب 
نیست بلکه پتانسیل های استان را به خوبی می شناسد. 
23 آبشار طبیعی، طبیعت وحش��ی و زیبای لرستان، 
آب فراوان، زمین های حاصلخیر و همچنین موقعیت 
اس��تراتژیک اس��تان به نظر او مهم ترین دلایلش برای 
پیشرفت استان است. هوش��نگ بازوند درحال حاضر 
تنها یک قول می دهد و آن این که وضع بیکاری استان 
لرستان را بهبود بخشد و تا پایان سال آن را از سطح اول 
کشور پایین بکشد. لرستان هم اکنون با نرخ 22 درصد 
اولین استان بیکار کشور است. فاصله این نرخ با استان 

دوم که کرمانشاه است 5 درصد است.  
- ب�ه هر ج�ای اس�تان ک�ه می رویم م�ردم اولین 

حرفشان بیکاری است؟ 
بله، متاسفانه کاملا حرف درستی است و بیکاری در 

سطح استان بیداد می کند.  
- خب ما انتظار نداریم از شما هم همین را بشنویم 

که؟ 
من هم دوست ندارم به عنوان مسئول استان این نکته 
را تأیید کنم اما متاسفانه واقعیت این است که ما رتبه اول 
بیکاری در کشور را داریم. هم اکنون نرخ بیکاری جوانان 
16 تا 24 سال اس��تان 51 درصد است و نرخ بیکاری در 

کل 22 درصد.  
- این عدد حدود 200 هزار نفر می شود؟ 

210 هزار نفر 
-رسما یک بحران دارید؟ 

متاسفانه درس��ت است این لش��کر 210 هزار نفری 
همه چیز را در مرحله هشدار قرار داده که البته تنها اینها 
نیس��ت. جدا از این که نرخ بیکاری ما 2/5 برابر متوسط 
کشوری است سرانه ما تنها 48 درصد میانگین است و 
باید اعتراف کنیم که این درحالی است که درآمد کشور 
در 8 سال گذشته 700 میلیارد دلار بود اما نرخ بیکاری 

افزایش پیدا کرده است.  
- وضعیت تولیدات در چه حالی ست؟

تولی��د ناخالص داخل��ی 1/13 درصد اس��ت و رتبه 

بانک ه��ای  در  س��پرده گذاری 
استان سی ام است. همین این که 
س��پرده گذاری نداریم باعث شده 
بین منابع بانکی و مصارف فاصله 
فاحش��ی ایج��اد ش��ود.  چنانچه 
هم اکنون ما 2700 میلیارد تومان 
منابع بانکی داریم و 5600 میلیارد 

میزان مصارف است.  
- ح�الا ای�ن ش�کاف چ�ه 

می شود؟ 
می ش��ود معوقه ه��ای بانکی. 
بدون استمهال هزار میلیارد معوقه 
داریم و با اس��تمهال 2 هزار بیشتر 
داریم. البته باید بگویم 42 درصد 
این معوقات مخت��ص بنگاه های 
زودب��ازده اس��ت ک��ه خ��ود آنها 

67 درصد انحراف دارند.  
- این پول ها کجا رفته است؟ 

دقیق که نمی ش��ه گف��ت اما 
برآورد ما این است که صرف خرید مسکن در خرم آباد 
یا ساخت وساز در شهرهای بزرگ شده است حال آن که 
اولا قرار بوده این وام ها صرف کار تولیدی شود و دوم خود 
استان بیشتر از هر جای دیگری نیازمند این پول هاست.  
مثال می زنم، ما 800 هزار هکتار زمین کش��اورزی در 
استان داریم که تنها 200 هزار هکتار آبی است و مابقی 
دیم اس��ت، توجه کنید که این رقم 45 درصد میانگین 
کشور است حال آن که ما از نظر تولید آب در کشور جزو 
5 استان اصلی هستیم. ما سالیانه 12 میلیارد مترمکعب 
تولید آب داریم اما س��طح زیرکش��ت استان همسطح 
 استان های کم آب اس��ت و این یک فاجعه دیگر است.  
نتیجه منطقی این آمارها مهاجرت گسترده از استان 

است دیگر؟ 
سالیانه 7200 نفر هم از استان مهاجرت می کنند که 
بیشتر تهران و اصفهان می روند و البته باید متوجه باشید 
که بیشتر اینها کارآفرینان استان هستند یا توسعه مند 

هستند.  
- فکر می کنید این وضع خراب برای چیست؟

این چراهای زی��ادی دارد و بر همین اس��اس ما هم 
اولین کارمان را آسیب شناسی قرار دادیم که ماحصل آن 
تدوین سند آمایش با برش شهرستان شد. به این معنی 
که ما هم اکنون برای تک تک شهرستان ها اولویت نوع 

شغل داریم.  
-  فایده عملی اش چه خواهد بود؟

م��ا در اس��تان ظرفیت ه��ای 
بس��یاری داریم مثلا در آبشارها، 
درحالی که این ظرفیت ها معرفی 
نشده اس��ت بنابراین مثلا در این 
سند دانشگاه را موظف کردیم به 
جای پرورش فارغ التحصیل ادبیات 
به ما متخصص توریسم و صنعت 
معرفی کند. ما فکر می کنیم این 
کار باعث می شود که پتانسیل های 
ما معرفی ش��ود. یا مثلا در بخش 
دیگر آسیب شناس��ی م��ا متوجه 
ظلمی که به بخش خصوصی در 
استان شده است ش��دیم و سعی 

کردیم این مشکل را رفع کنیم.  
-  نتیج�ه عمل�ی چ�ه؟ منظورم 
دقیقا این اس�ت که این سندها و 
تئوری ها چطور سر سفره خودش 

را نشان می دهد؟ 
 اولین نتیجه این شده اس��ت که فرودگاه استان را از
 5 پرواز در هفته به 27 پرواز افزایش دادیم. این فرودگاه 
رتبه 52 کشور را داشت که الان جزو 16 فرودگاه فعال 
کش��ور اس��ت. این یعنی ارتباط اقتصاد استان با سایر 

استان ها و به خصوص تهران.
- خب آورده این پروازها برای استان چه بوده؟ 

فقط این را بگویم که در همین 8 ماه موفق ش��دیم 
پروژه ه��ای متوقف ش��ده را فعال کنی��م که میانگین 
10 سال تعطیل بودند.  جالب این که بدانید بیشتر آنها 
هم با بخش خصوصی فعال شده است. رقم اینها حدود 

2600 میلیارد تومان است.  
- بازهم جواب من را ندادید، روش�ن تر می پرس�م 
نتیجه این اقدامات روی مثلا نرخ بیکاری چه وقت 

معلوم  می شود؟
قطعا تاثیرات معلوم خواهد ش��د. اما توجه کنید که 
ب��رای یک درصد کاهش بی��کاری 950 میلی��ارد پول 

احتیاج داریم.  
- خب الان ش�ما گفتید که توانسته اید پول جذب 

کنید؟ 
بله. 

- خ�ب پس باید مث�لا تا پایان س�ال یک خروجی 

داشته باشید؟ 
قطعا ت��ا پایان 93 جزو اس��تان های ص��در بیکاری 

نیستیم.  
-قطعا؟ 

قطعا 
- پس الان می توان س�راغ آسیب دیگر رفت، بعد 
از بیکاری بیشتر مردمی که من با آنها حرف زدم از 

مواد می گفتند به خصوص کراک؟ 
بله یکی از آس��یب های جدی اس��تان مواد است که 
بیکاری به نظر من بستر اصلی است. البته برنامه ریزی 
هم داریم اما ریشه را در بیکاری می دانیم. این جا بیشتر 
معتادان کراکی بوده و خوش��بختانه تاح��دود زیادی 

توانستیم کاهش بدهیم.  
- البت�ه ظاه�را خودت�ان ه�م بی تأثی�ر نبودید 
مث�لا ب�ا اقدام�ات نیم�ه کاره ای ک�ه در کوچ�ه 
دادی�د؟  انج�ام  خرم آب�اد  ش�هر   زاه�دان 

دیده اید آن جا را؟ 
بله

پس اطلاع دارید که ش��روع ای��ن کار در دولت قبلی 
بود، آنها بخشی از خانه ها را به منظور تعریض و بهسازی 
خریداری کردند اما بعد نیمه کاره رها ش��د و سرنوشت 
شد آن چیزی که می بینید، خرابه هایی که رها شده اند 
و عملا یک فضای آسیب زا ساخته اند.  مشکل آنجا هم 

بیشتر عدم تملک بخش هایی از محله است.  
حالا این که چه دولتی شروع کرده که مهم نیست، 

مسئول استان درحال حاضر شمایید؟ 
بله کاملا قبول دارم و برنامه هایی هم برای آن داریم اما 
تأکید می کنم اولویت اول ما مبارزه با این غول بیکاری  

است.
- همکاری دولت چطور بوده است؟ 

دولت انصافا همکاری خوبی داشته، تقریبا تمام وزرا 
این جا آمده اند، مع��اون اول و مع��اون اجرایی آمده اند 
و خود رئیس جمه��وری هم که آم��د. این یعنی توجه 
ویژه دولت و شخص رئیس جمهوری به استان، ایشان 
قبل از سفر نزدیک به 5 س��اعت وقتش را فقط و فقط 
 به اس��تان اختصاص داد که بس��یار زیاد و عالی است. 
ی��ک نمون��ه دیگ��ر این ک��ه س��قف اعتب��اری برای 
 اس��تان ق��رار ندادند که بس��یار اق��دام خوبی اس��ت.

 با این اقدامات ما نیز محور توس��عه استان را صنعت و 
کشاورزی قرار داده ایم که امیدواریم به زودی نتایج آن 

مشخص شود.

دیار

ایستگاه های مطالعه اردبیل مسافر ندارد

  اجرای طرح های فرهنگی
 بدون نيازسنجی

چند ماه پیش مس��ئولان کتابخانه های استان 
اردبیل وعده بازنگری طرح ایستگاه های مطالعه را 
به دلیل رکود آن اعلام کردند، وعده ای که عملا روند 
اجرایی و حتی اظهارنظر جدی��د در این خصوص 
به چشم نمی خورد تا س��رمایه های راه اندازی این 
ایس��تگاه ها در مراکز پرت��ردد راکد مان��ده و گرد 
بی توجهی و فراموشی در این طرح ها نشان دهد که 

نیازسنجی، لازمه اجرای پروژه های فرهنگی است. 
به گزارش مهر، با وجود این که استان اردبیل جزو 
5 اس��تان برتر راه اندازی ایستگاه های مطالعه بود، 
نحوه ادامه این طرح بدون توجه نهادهای مس��ئول 
بازنگری نشده و سهم شهروندان از اطلاع رسانی این 
طرح تنها به یکی، 2 سال آغاز به کار آن محدود مانده 
است. ایستگاه های مطالعه که به تعبیر مسئولان در 
زمان اجرا قرار بود نهض��ت مطالعاتی جدید را آغاز 
کند، با تمرکز بر ایجاد غرفه ه��ای امانت کتاب در 

مراکز پرتردد شهری آغاز شد. 
 س��هم اس��تان اردبی��ل از ای��ن نهض��ت ایجاد 
12 ایستگاه مطالعه شامل 10 ایستگاه در اردبیل، 
ی��ک ایس��تگاه در پارس آب��اد و یک ایس��تگاه در 
مشگین شهر بود که برای ساخت و بهره برداری آن 
نه تنها امور کتابخانه های استان بلکه برخی خیرین 

و دستگاه ها نیز ورود کردند. 
هر ایس��تگاه مش��تمل بر 15 عن��وان کتاب در 
حوزه های دفاع مق��دس، آموزش، کودک، ش��عر، 
داس��تان، مذهبی و... اس��ت که بدون محدودیت 
جهت امانت گرفتن در اختیار شهروندان قرار داده 

می شود. 
با این وجود، اجرای ایده ای که به نظر می رس��د 
می توانست فرهنگ مطالعه دوس��تی در اردبیل را 
متحول سازد حتی با انتقاد کتابخوانان و کارشناسان 
فرهنگ��ی ش��هر هم��راه ش��د چراکه ب��ه عقیده 
کارشناس��ان، ایس��تگاه مطالعه به یک اصل مهم 

بی توجه بود؛  نیازسنجی و مطالعه خروجی طرح. 
در هم��ان روزه��ای ابتدای��ی آغ��از ب��ه کار این 
طرح، اطلاع رس��انی گس��ترده درخصوص ایجاد 
ایس��تگاه های مطالعه در برخ��ی ادارات، بانک ها، 
بیمارس��تان ها، ف��رودگاه و مراکز پرت��ردد صورت 

گرفت.  
قرار بود مردم کتاب را ب��ه امانت گرفته و نهایت 
تا 2 هفته به ایستگاه برگردانند اما گشتی کوچک 
 در وضع فعل��ی ایس��تگاه ها و غرفه ه��ای خالی و 
خاک گرفته به ح��دی در ذوق می زن��د که به نظر 
می رسد شهروندان هر کتاب مناسب و خواندنی را از 

غرفه ها جمع کرده و در منازل خود انباشته اند. 
تا جایی که  س��ال گذش��ته مدی��رکل وقت امور 
کتابخانه ها از عدم عودت بیش از 30 درصد از کتب 
خبر داد و در کمال تعجب دس��تیابی به این مهم را 

کسب جایگاه سوم در کشور عنوان کرد. 
موضوعی که به نظر می رسد نه تنها یکی از موانع 
تحقق اهداف ایستگاه مطالعه در استان است بلکه 
عدم عودت کتاب یکی از دغدغه ه��ای اجرای این 

طرح در اغلب استان هاست. 

در عین حال وضع فعلی ایس��تگاه های مطالعه 
نیز گواه تکرار این ضد فرهنگ بوده و کتابی که قرار 
بود برای نشر علم و اندیشه دست به دست شود، در 

خانه ها راکد مانده است. 
برخی شهروندان عقیده دارند، ایستگاه مطالعه 
حتی نتوانس��ته اس��ت نیازه��ای مطالعاتی عده 
کثیری را پاسخ دهد. البته به تناسب تعداد کتب با 
جمعیت ساکن می توان استنباط کرد که بسیاری 
از ش��هروندان با دیدن کتبی که برایش��ان جذاب 
نیست از مقابل ایستگاه های مطالعه بی تفاوت عبور 

می کنند. 
محدود ش��دن در چن��د موضوع، ارای��ه کتب از 
نویسندگان ناشناخته، بی توجهی به تناسب کتب با 
محل ایستگاه مطالعه، بی توجهی به آثار فاخر منتشر 
شده در کش��ور و بی توجهی به نیازهای گروه های 
فکری مختلف موجب ش��د فض��ای مطالب کتب 
ایستگاه ها یکنواخت شده و برای مخاطبان گسترده 

جذابیت نداشته باشد. 
نمونه آن بی پاس��خ ماندن نیاز گروه های سنی و 
فکری مختلف بود و تا حدودی دست نخورده ماندن 

برخی کتب گویای این مطلب است. 

 بوی مشمئز کننده 
همچنان اهوازی ها را آزار می دهد

پس از بررسیهاي فراوان کارخانه الکل و خمیر مایه 
رازي اهواز به عنوان کانون اصلی بوی مشمئز کننده 
هوای شهر شناخته شد و مسئولان استاني براي حل 
مشکلات زیست محیطي این کارخانه ضرب الاجلي 
15 روزه مش��خص کردند اما حال پس از اتمام این 
ضرب الاجل هنوز ب��وي نامطبوع کارخانه مش��ام 

شهروندان اهوازي را آزار مي دهد. 
به گزارش مهر، ش��رکت خمیرمایه و الکل سازي 
رازی در اواخر سال 1377 تاس��یس شد. این واحد 
تولیدي مشتمل بر دو کارخانه خمیرمایه و الکل در 
زمیني به مس��احت 14 هکتار در مجاورت کارخانه 
شکر ش��رکت کش��ت و صنعت دعبل خزایي واقع 
در 25 کیلومتري ش��هر اهواز و در مسیر جاده اهواز 
- آبادان احداث ش��ده اس��ت.  در سال هاي گذشته 
بسیاري از ش��هروندان اهوازي علت انتش��ار گاه و 
 بیگاه بوي نامطبوع را نمي دانس��تند ام��ا این بوي 
مش��مئز کننده که تنها در ج��اده آب��ادان - اهواز و 
خرمشهر - اهواز به مشام می رسید پس از مدتي در 
سطح شهر هم احساس و باعث آزار شهروندان شد. 
پس از ایجاد یک موج نارضایتي در بین شهروندان 
اه��وازي، س��ازمان محی��ط زیس��ت و پ��س از آن 
استانداري خوزستان وارد عمل شدند و علت اصلي 
این بوي نامطبوع را که همان کارخانه خمیر مایه و 
الکل سازي رازي است، شناسایي کردند. بدون شک 
این کارخانه ظرفیت اش��تغال خوبي براي اس��تان 
فراهم کرده اما نمي توان ادامه فعالیت این کارخانه 
را به قیمت ایجاد مشکلات زیست محیطي فراواني 

براي مردم اهواز تحمل کرد. 
بسیاري از مس��ئولان اس��تاني در مواجهه با این 
مس��أله عنوان کردند که تعطیل شدن این کارخانه 
تنها پاک کردن صورت مسأله است و صد البته اگر در 
این مدت دو  سال اخیر که انتشار این بو شدت گرفته 
اس��ت فعالیتي در زمینه اصلاح رون��د این کارخانه 
صورت مي گرفت ش��هروندان اهوازي مي توانستند 
این ح��رف را بپذیرند.  نگراني ش��هروندان اهوازي 
از بابت این اس��ت که حل این مسأله نیز مانند همه 
مشکلات زیس��ت محیطي دیگري که استان با آن 
مواجه اس��ت تنها در حد حرف بماند و در سال هاي 
جدید با ایجاد مش��کلات وخیم تر ای��ن معضل به 

فراموشي سپرده شود. 

سیدش��ریف حس��ینی نماینده مردم اهواز در 
مجلس شورای اس��لامی دراین باره گفت:  دو سال 
گذش��ته که بوی نامطبوع در ش��هر پیچیده بود 
من عامل را کارخانه الکل س��ازی رازی دانستم اما 
متاسفانه در آن زمان حرف من را نادرست خواندند 
و برخی از مس��ئولان عواملی دیگر مانند س��ایت 
پس��ماند و ترکیدن لوله فاضلاب را مطرح کردند. 
وی افزود: خوشبختانه درحال حاضر عامل پیدایش 
این بو که مشکلات محیط زیس��تی فراوانی را هم 
به وجود آورده شناسایی ش��ده و حال استانداری 
خوزس��تان باید به دنبال راهکار برای این معضل 

باشد. 
نماینده مردم اهواز در مجلس ش��ورای اسلامی 
تصریح کرد:  تعطیل کردن ای��ن کارخانه به هیچ 
عنوان توجیه پذیر نیست و این کار تنها پاک کردن 
صورت مسأله است.  ما باید به دنبال راهکار باشیم. 
مدیرکل محیط زیست استان خوزستان نیز عنوان 
کرد: پرونده کارخانه الکل س��ازی رازی به معاونت 
سیاسی اجتماعی استانداری ارجاع داده شده است. 
احمدرضا لاهیج��ان زاده اف��زود: م��ا در حوزه 
محیط زیست جلس��ات متعددی در راستای رفع 
آلودگی زیست محیطی این کارخانه برگزار کردیم 

و این مسأله با جدیت دنبال می شود. 
وی تصری��ح کرد: یکی از طرح های��ی که در این 
 زمینه تاکنون ارایه ش��ده اس��ت طرح استفاده از 
مالچ پاشی به جای ماده شیمیایی ویناس است.  این 
طرح در حال حاضر در دس��ت بررسی است. بوی 
نامطبوع این کارخانه به شورای شهر اهواز هم رسید 
و یکی از اعضای شورا در نطق پیش از دستور خود 

به این مسأله اشاره کرد. 
علی ناصری عضو شورای ش��هر اهواز با اشاره به 
 بوی نامطبوع این کارخانه گفت: توجه به مس��ائل 
زیس��ت محیط��ی در اس��تان م��ا از اهمی��ت 
بس��یار بالایی برخ��وردار اس��ت و ه��ر عاملی که 
باعث صدم��ه خ��وردن ای��ن بخش می ش��ود را 
اص��لاح می کنی��م. وی اف��زود: مدیران س��ازمان 
محیط زیس��ت اس��تان نی��ز بای��د ب��ا قاطعیت و 
 تخصص کاف��ی و براس��اس قان��ون در این زمینه

 فعالیت کنند.  
ناصری با بیان اینکه، توجه به مسأله اشتغال در 
کلانشهر اهواز را نمی توان نادیده گرفت، گفت: ما 
باید به جای حذف صورت مسأله به فکر اصلاح آن 
باشیم.  استاندار خوزستان نیز درخصوص مشکلات 
محیط زیس��تی این واحد تولیدی گفت: قرار شده 
اصلاحات��ی روی رون��د فعالی��ت کارخانه صورت 
 بگیرد زیرا ما به دنبال حذف نیستیم بلکه به دنبال

 اصلاح هستیم. 
عبدالحس��ن مقتدایی افزود: دلیل��ی ندارد یک 
واحد تولیدی تعطیل ش��ود بلکه باید مش��کلات 
محیط زیس��تی حل ش��ود تا در کنار انجام کار و 
فعالیت های تولیدی، شهروندان اهوازی نیز دچار 

مشکل نشوند و آسیب نبینند. 

فراخوان همكاری

نظ��ر ب��ه گس��ترد      گی فعالیت ه��ای روزنام��ه 
ش��هروند       و توجه ویژه مس��ئولان آن به وضعیت 
جای جای کش��ور، راه اند      ازی صفحه س��رزمین با 
هد      ف پرد      اختن به مش��کلات و معضلات مرد      م د      ر 
اس��تان ها د      ر د      س��تور کار قرار گرفت که د      ر این 
مسیر پرد      اختن به اقوام مختلف نیز د      ر سرلوحه 
کار ق��رار د      ارد      .براین اس��اس صفحه س��رزمین 
پنجره ای است به س��وی هر د      یار و د      ر این مسیر 
د      ست همکاری مسئولان، اس��اتید      ، کارشناسان، 
د      انش��جویان و اهل فن را به گرمی می فشاریم تا 
د      ر جهت پر بارتر کرد      ن آنچه پیش روی شما قرار 

د      ارد      ، بکوشیم.

سامانه پیام کوتاه 3000097
sarzamin@shahrvand-newspaper.ir

اقليم

مدیرکل حفاظت محیط زیس��ت اس��تان س��منان با بیان این که 
خشکس��الی، زاد و ولد را در حیات وحش خارتوران کاهش داده است، 
گفت: میزان خسارت ناشی از خشکسالی به زیستگاه ها و منابع طبیعی 

استان سمنان بالغ بر 85 میلیارد ریال است. 
عباس��علی دامنگیر در گفت وگو با مهر، ضمن اشاره به کاهش زاد و 
ولد در حیات وحش خارتوران اظهارداشت: برای مقابله با خشکسالی، 
تأمین منابع آبی، علوفه و جلوگیری از تخریب زیستگاه ها، اولویت اول 

در مناطق زیست محیطی استان سمنان است. 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان س��منان با اشاره به این که 
تاثیرات خشکس��الی و کاهش نزولات جوی بر مراتع استان برکسی 
پوشیده نیست، اظهارداشت: قاعدتا کاهش منابع آبی در زیستگاه های 

حیات وحش را داریم. 
دامنگیر تصریح کرد: با خشک شدن چشمه ها، کاهش شدید علوفه 

مرتعی در سطح زیستگاه ها به وجود آمده است. 
وی با بیان این که اقدامات مختلف برای تعدیل تاثیرات خشکسالی 
برای زیستگاه ها انجام شده اس��ت، افزود: اولین گام اداره کل حفاظت 

محیط زیست استان سمنان تأمین منابع آبی حیاط وحش است. 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان سمنان از فعال شدن اکیپ 
ویژه پیگیری تأمین منابع آبی حیات وحش توسط این اداره کل خبر 
داد و گفت: لایروبی چشمه ها، تعمیر و احداث تلمبه بادی و حفر چاه ها، 

قراردادن منابع ذخیره آبرسانی )تانکر( ازجمله اقدامات انجام شده این 
اداره کل درخصوص آبرسانی به حیات وحش است. 

دامنگیر با اشاره به این که در مناطقی که آب و چشمه ها خشک شده 
است برای آبرسانی آب خریداری می شود، اظهار داشت:  اقدامات فوق 
صد در صد جوابگو  نیست اما حدالامکان سعی شده به بهترین صورت 
عملیات آبرسانی انجام شود. وی ادامه داد: تا رسیدن منابع آب به وضع 
قابل قبول منابع آب مناطق خشک شده خریداری می شود و با تانکر 

آبرسانی انجام خواهد شد. 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان س��منان از خریداری 200 
تن علوفه ب��رای این منطقه خبر داد و افزود: قس��متی از این علوفه ها 

خریداری و در منطقه توزیع شده و مابقی درحال توزیع است. 
دامنگیر با اش��اره به این که تلفات در منطقه نداشتیم اظهارداشت:  
خشکس��الی در زاد و ولد و در حیات وحش تأثیر گذاشته و به شدت با 
کاهش روبه رو بوده ایم که این امر موجب کاهش جمعیت حیات وحش 
شده اس��ت. وی با اش��اره به این که حیوانات حیات وحش از مقاومت 
محیطی بالایی برخوردار هستند، اظهار داشت: این حیوانات خود را با 

تغییرات جوی و شرایط زیستگاه وفق می دهند. 
مدیرکل حفاظت محیط زیس��ت استان س��منان، حضور شتران 
سرگردان در منطقه خارتوران را یک معضل برشمرد و گفت: در محل 

مراتع تعریف شده نباید این شتران وارد شوند. 
دامنگیر افزود: متاسفانه امسال به دلیل کمبود علوفه حضور شتران 
سرگردان به پهنه های وسیع افزایش یافته یعنی از محل و مراتع تعریف 

شده خارج و به مراتعی که نباید راه یابند رفته اند. 
وی از س��اماندهی و خروج شتران س��رگردان توسط اداره حفاظت 
محیط زیست استان سمنان خبر داد و گفت: این استان دارای 2 پارک 
ملی، 2 ذخیرگاه زیست محیطی، 5 منطقه شکار ممنوع و 2 زیستگاه 
حیات وحش است و 50 گونه پس��تاندار، 160 گونه پرنده و 40 گونه 

خزنده در این استان زیست می کنند.

خسارت 58 میلیارد ریالی خشکسالی به منابع طبیعی استان سمنان

 کاهش چشمگیر زاد و ولد حیات وحش در خارتوران
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سپرده گذاری در بانک های 
استان سی ام است. همین این که 
سپرده گذاری نداریم باعث شده 
بین منابع بانکی و مصارف فاصله 

فاحشی ایجاد شود.  چنانچه 
هم اکنون ما 2700 میلیارد تومان 
منابع بانکی داریم و 5600 میلیارد 

میزان مصارف است


